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REVISTA PRESEI 

 

 

 Sindicaliştii din transportul feroviar protestează marţi în faţa Ministerului 

Transporturilor 

Federaţia Sindicatelor Transportatorilor Feroviari din România şi sindicatele 

afiliate vor protesta marţi, timp de două ore, în faţa Ministerului Transporturilor şi 

Infrastructurii, pe motiv că nu a fost aprobat bugetul de venituri şi cheltuieli al 

companiei CFR Călători pe anul 2021, pentru lipsa de material rulant nou, din 

cauza subcompensării transportatorilor feroviari, dar şi a lipsei de mecanici de 

locomotivă. 

 

"Protestăm până România va respecta strategia europeană şi în domeniul feroviar. 

Protestăm pentru că la jumătatea anului 2021, ce este declarat de Uniunea 

Europeană ca fiind anul Căilor Ferate Europene, în România nu există aprobat prin 

Hotărâre de Guvern Bugetul de Venituri şi Cheltuieli al SNTCF 'CFR Călători' SA 

pe anul 2021. Protestăm pentru că SNTCF 'CFR Călători' SA nu face solicitare la 

CENAFER pentru a începe şcoli/cursuri de mecanici locomotivă pentru asigurarea 

schimbului de generaţii. Protestăm contra subfinanţării infrastructurii feroviare 

care micşorează viteza trenurilor de călători. Protestăm contra subcompensării 

operatorilor de transport feroviar de călători din România, deoarece aceasta 

menţine în circulaţie trenurile vechi, cu saună vara şi cu răcoare iarna", se arată 

într-un comunicat al organizaţiei sindicale. 

 

Alt motiv pentru protestul sindicaliştilor este faptul că Executivul, Ministerul 

Transporturilor şi Autoritatea de Reformă Feroviară fac "inevitabilă distrugerea 

operatorilor de transport feroviar de călători români, în condiţiile în care reforma 

feroviară pentru aceştia înseamnă în realitate creşterea nemulţumirii pasagerilor din 

trenurile de călători". 
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"Protestăm ca toţi aceşti factori decidenţi din România să afle că vagoanele şi 

locomotivele, automotoarele şi ramele de pe Calea Ferată Română sunt în 

proporţie de 90% vechi şi din această cauză nu oferă condiţii de călătorie şi confort 

corespunzătoare şi nici condiţii de muncă decente şi pentru ca aceştia să înţeleagă 

că trebuie să cumpere urgent - pe fonduri europene existente pentru aşa ceva - 

trenuri noi de călători", se arată în document. 

 

De asemenea, sindicaliştii spun că protestează pentru faptul că, din cauza nepăsării 

şi a dezinteresului guvernanţilor faţă de transportul feroviar, românii au rămas cu 

trenurile vechi şi fără bani pentru întreţinerea şi repararea lor. Potrivit acestora, 

România putea avea pe calea ferată în 2021 o treime din trenurile de călători noi şi 

în anul 2027 numai trenuri noi pe fonduri europene. 

 

Reprezentanţii Federaţiei susţin că se referă la faptul că cele 420 de trenuri noi de 

tip push - pull ce ar fi totalizat 1.860 vagoane noi, respectiv 420 de trenuri noi de 

călători cu 4 sau 5 vagoane fiecare ar fi asigurat necesarul trenurilor de călători din 

România, atât pentru operatorul de transport feroviar de stat - CFR Călători -, cât şi 

pentru ceilalţi operatori de transport feroviar de călători privaţi. 

 

"Protestăm pentru că vrem ca guvernanţii să reţină că nu vrem să fim doar nişte 

cetăţeni europeni de mâna a doua şi pentru că vrem ca guvernanţii să înţeleagă că 

şi românii au dreptul să călătorească în trenuri noi ca toţi cetăţenii din celelalte ţări 

ale Uniunii Europene şi pentru ca Guvernul României să folosească fondurile 

europene existente şi Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă şi să facă posibil 

să avem şi în România infrastructură feroviară care să permită circulaţia trenurilor 

de călători cu viteze între 160 de km/h şi 500 km/h şi trenuri noi de călători care să 

circule cu viteze între 160 de km/h şi 500 km/h şi care să asigure confortul necesar 

şi temperaturi corespunzătoare unei călătorii cu trenul", se mai spune în comunicat. 

 

Protestul va avea loc orele 10:30 şi 12:30.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Parlament - Moţiunea de cenzură depusă de PSD, dezbătută şi supusă 

votului în plenul reunit 

Camera Deputaţilor şi Senatul se reunesc în şedinţă comună, marţi, pentru a 

dezbate şi vota moţiunea de cenzură iniţiată de PSD şi intitulată "România eşuată. 

Recordul 'fantastic' al Guvernului Cîţu". 

 

Moţiunea de cenzură a fost prezentată în plenul reunit săptămâna trecută. 

 

Guvernarea PNL-USR-UDMR conduce economia României 'spre prăpastie 

cu o viteză uluitoare' şi este momentul ca Guvernul Cîţu să plece acasă, se 

arată în textul moţiunii de cenzură. 

 

"Guvernarea PNL-USR-UDMR conduce economia României spre prăpastie cu o 

viteză uluitoare! România trăieşte de pe o zi pe alta, din împrumuturi masive luate 

la dobânzi astronomice. Preţurile au explodat, buzunarele românilor s-au golit. 

Facturile s-au dublat, alimentele de bază au devenit bunuri de lux, medicamentele 

esenţiale ori nu se găsesc, ori sunt foarte scumpe. Cursul euro/leu a ajuns la 5 lei, 

iar litrul de benzină a depăşit 6 lei. Numai 'lucruri fantastice'! Datoria publică bate 

record după record, iar de ţinta de deficit de 3% nu îşi mai aminteşte nimeni! Cu 

toate acestea, alocaţiile, salariile şi pensiile sunt îngheţate şi antreprenorii se plâng 

că statul nu le plăteşte lucrările efectuate! Nu se dau bani la stat, nu se dau bani 

nici la privat! Şi atunci, întrebarea care este pe buzele tuturor românilor este: ce aţi 

făcut cu banii, domnule Cîţu!?", conform documentului iniţiat de parlamentarii 

PSD. 

 

Potrivit textului, în timp ce 'camarila politică şi firmele de partid au profituri grase', 

"majoritatea românilor îşi văd redusă în fiecare secundă puterea de cumpărare". 

 

"În realitate, efectele guvernării PNL-USR-PLUS-UDMR sunt crunte: creşterea 

preţurilor la alimente de bază, medicamente şi utilităţi este de peste 10%, în timp 

ce salariile şi pensiile au îngheţat. Aceasta înseamnă minus 10% scădere a puterii 

de cumpărare pentru 90% dintre salariaţi şi pensionari! Mai mult, BNR anunţă o 

dublare a inflaţiei în 2021.  

https://www.agerpres.ro/viata-parlamentara/2021/06/23/live-update-video-parlament-prezentarea-motiunii-de-cenzura-impotriva-guvernului-citu-depusa-de-psd--735681
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Este efectul creşterii dramatice a costului vieţii: +7% la pâine, +22% la fasole, 

+13% la ulei, +8% la brânză, + 29% la combustibil, +20% la energie, +25% la 

gaze şi +7,5% la apă. Iar de la 1 iulie vin noi scumpiri! La fel de 'fantastice'! Şi, de 

aceea, trebuie să plecaţi! Pentru prima dată după Revoluţie, hoţia a fost oficializată 

prin lege! Peste toate acestea însă, peste noapte, în bugetul ţării a apărut o Anexă, 

în care banii publici au fost direcţionaţi exclusiv administraţiilor locale conduse de 

partidele puterii! Asta v-a fost prioritatea, nu soluţii pentru creşterea încasărilor la 

buget! Niciun deranj pentru evazionişti şi speculanţi, nicio măsură de reducerea a 

risipei banului public", susţin social-democraţii. 

 

PSD afirmă că "atitudinea de vătafi îmbuibaţi care varsă lacrimi de crocodil de 

grija poporului" a guvernanţilor "este înspăimântătoare". 

 

"Aţi abandonat sloganul liberal 'prin noi înşine' în favoarea celui pedelist 'pentru 

noi înşine'. Modul de acţiune, copiat la virgulă de la duetul Boc-Băsescu-Udrea, 

este revoltător. De aceea, astăzi România are o singură soluţie: să plecaţi! Aţi făcut 

mult prea mult rău ţării într-un timp record! Prin toate aceste lucruri 'fantastice', aţi 

transformat România într-o ţară eşuată. O Românie eşuată, cu o economie eşuată, 

cu un sistem de învăţământ eşuat, cu un sistem medical eşuat, cu o agricultură 

eşuată! Ca niciun alt guvern de până acum, aţi reuşit performanţa să eşuaţi în toate 

domeniile! Singura preocupare a fost bătălia pentru 'împărţirea prăzii' între 

clanurile politice din PNL-USR-PLUS, numirea clientelei în funcţiile pe care vă 

lăudaţi că le desfiinţaţi, direcţionarea bugetului de stat şi a banilor europeni din 

PNRR pentru susţinătorii la congresele din toamnă şi circul... mascarada zilnică, 

făcută cu scopul de a vă ascunde eşecul! Nu aţi păcălit însă pe nimeni, domnule 

Cîţu! Toţi românii au văzut cum a ajuns România sub conducerea guvernării 

'fantastice' a PNL-USR-PLUS-UDMR. Şi, de aceea, este momentul să plecaţi 

acasă", se mai spune în moţiune. 

 

Pentru a fi adoptată, moţiunea trebuie să aibă 234 de voturi "pentru", adică 

jumătate plus unu din numărul de mandate. PSD are 157 de parlamentari.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Renate Weber a dat în judecată Parlamentul după ce a fost revocată din 

funcţia de Avocat al Poporului 

Renate Weber a dat în judecată Camera Deputaţilor şi Senatul și le-a cerut 

judecătorilor de la Curtea de Apel Bucureşti anularea hotărârii Parlamentului prin 

care a fost revocată de la conducerea instituţiei Avocatul Poporului. 

Primul termen al procesului va avea loc vineri, 2 iulie. 

Cererea a fost înregistrată la Secţia a IX-a contencios administrativ de la Curtea de 

Apel Bucureşti pe 17 iunie şi are ca obiect "anulare act administrativ - hot. nr. 

36/16.06.2021". 

Pe 16 iunie, deputaţii şi senatorii au votat proiectul de hotărâre privind revocarea 

Renatei Weber de la conducerea instituţiei Avocatul Poporului. 

S-au înregistrat 247 de voturi "pentru", 32 'împotrivă', iar un parlamentar nu a 

votat. 

În cererea de revocare, formulată de PNL, USR şi UDMR, se arăta că Avocatul 

Poporului, Renate Weber, a acţionat cu depăşirea competenţelor legale, având 

drept consecinţă nerespectarea legii de organizare şi funcţionare a instituţiei şi a 

Constituţiei. 

Cele trei partide din coaliţie au reclamat faptul că Renate Weber nu a transmis 

Parlamentului şi Guvernului raportul special şi recomandările privind problemele 

de sistem constatate în cazul crimelor de la Caracal, încălcând atribuţia prevăzută 

la articolul 5 din legea de funcţionare şi nu şi-a îndeplinit, prin activitatea derulată 

în 2020, rolul şi obligaţiile legale în domeniul apărării, protecţiei şi promovării 

drepturilor copilului. 

De asemenea, în cerere se menţionează că Avocatul Poporului "nu a întreprins 

nicio acţiune şi anchetă proprie şi nu a formulat recomandări proprii pentru 

implementarea Hotărârii Camerei Deputaţilor privind concluziile şi măsurile 

comisiei de anchetă referitoare la situaţia copiilor dispăruţi". 

PNL, USR şi UDMR îi reproşează lui Renate Weber şi "declanşarea mecanismului 

naţional privind prevenirea torturii cu privire la unităţile sanitare care tratează 

pacienţi cu COVID-19, sub aspectul monitorizării acestora fără temei concret". 
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"În fapt, mecanismul de monitorizare a fost instituit fără a se comunica unităţilor 

sanitare actul administrativ care a stat la baza declanşării procedurii de 

monitorizare. Avocatul Poporului a indus o stare de confuzie cu privire la acţiunea 

sa, acest fapt fiind de natură să afecteze grav buna funcţionare a sistemului sanitar, 

în ansamblul său, infrastructura critică a statului în perioada stării de urgenţă şi, 

ulterior, în perioada stării de alertă. (...) Mai mult, niciunde în dispoziţiile legii nu 

este stipulată atribuţia Avocatului Poporului de a dispune unităţii sanitare 

îndeplinirea obligaţiei de a afişa procedura de derulare "de spital aflat sub 

monitorizarea Mecanismului Naţional pentru prevenirea Torturii", se menţionează 

în document. 

În cerere se mai afirmă că Renate Weber a încălcat grav Constituţia prin "acţiuni 

sau inacţiuni care au afectat buna funcţionare a sistemului sanitar prin starea de 

temere legitimă creată asupra personalului medical prin declanşarea Mecanismului 

naţional de prevenire a torturii în privinţa spitalelor care tratează bolnavi COVID-

19". 

(Sursa: Agerpres) 

 

 CCR discută sesizarea PSD privind hotărârea Parlamentului de revocare a 

Avocatului Poporului 

Curtea Constituţională a României (CCR) discută, marţi, sesizarea Partidului 

Social Democrat în legătură cu hotărârea Parlamentului pentru revocarea lui 

Renate Weber din funcţia de Avocat al Poporului. 

 

Hotărârea Parlamentului 36/2021 pentru revocarea Avocatului Poporului este 

neconstituţională, fiind încălcate prevederile referitoare la principiul legalităţii şi 

durata de 5 ani a mandatului acestuia, se arată în sesizarea depusă de PSD la 

Curtea Constituţională. 

 

Potrivit documentului, hotărârea Parlamentului a încălcat prevederile art. 1 alin. (5) 

referitoare la principiul legalităţii şi art. 58 alin. (1) din Constituţie privind durata 

de 5 ani a mandatului Avocatului Poporului. 
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"În mod contrar garanţiilor de independenţă ale Avocatului Poporului subliniate de 

jurisprudenţa Curţii Constituţionale şi prevăzute de standardele europene, 

Parlamentul a adoptat hotărârea de revocare a Avocatului Poporului cu încălcarea 

Constituţiei, a standardelor de independenţă ale instituţiei, dar şi chiar a 

prevederilor art. 9 alin. (2) din Legea nr. 35/1997 privind organizarea şi 

funcţionarea instituţiei Avocatul Poporului, republicată, astfel cum au fost 

explicitate în jurisprudenţa Curţii Constituţionale, utilizând revocarea ca un 

mecanism de control discreţionar, politic, iar nu ca un control de legalitate în 

privinţa Avocatului Poporului", se arată în sesizare. 

 

Semnatarii sesizării precizează că nu contestă dreptul Parlamentului de a evalua 

activitatea Avocatului Poporului, ci "tocmai constituţionalitatea acestei evaluări, în 

sensul că evaluarea realizată nu a fost una obiectivă, nu a respectat cadrul 

constituţional şi legal şi nu a fost bazată pe o demonstraţie a unor încălcări 

cumulative a Constituţiei şi a legilor".  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Suntem o țară de săraci asistați social? Câteva date oficiale relevante și ce a 

înțeles premierul Cîțu din ele 

Suntem săraci. Cam 1 din 4 români se află în această situație, iar riscul îi pândește 

pe 1 din 3. Premierul Florin Cîțu spune că are soluția să scoată România din 

sărăcie: bani pentru investiții, nu pentru asistență socială. „Prea mulţi ani de zile 

banii s-au dus către asistenţa socială. Nu dezvolţi o ţară, nu modernizezi o ţară 

alocând bani către asistenţa socială. Din contră, îi faci prizonieri pe acei oameni în 

sărăcie”, susține el. Investițiile, insistă Cîțu, vor aduce mai mulți bani la buget 

pentru a putea majora și pensiile și alocațiile. 

 

Din păcate, în ultimii ani, politicienii au plasat conceptul de asistență socială în 

registrul peiorativ. Copiii și pensionarii au fost amestecați cu asistații sociali, 

persoane care primesc beneficii de asistență socială au fost catalogate drept leneșe. 

 

Lucrurile sunt însă mult mai nuanțate. Alocația este un beneficiu universal care se 

acordă tuturor copiilor, indiferent de situația materială a părinților.  
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Pensia este suma pe care o primește lunar persoană care a contribuit la sistemul 

public de asigurări sociale. Persoanele care muncesc sunt și ele sărace. 

Cât de săraci sunt românii, date oficiale INS 

Potrivit ultimelor date oficiale ale INS, agregate la nivelul anului 2019, rata 

sărăciei a fost în România de 23,8%, ceea ce plasează țara noastră în topul UE. În 

valori absolute, numărul săracilor corespunzător acestei rate a fost de 4.632.000 de 

persoane. 

Sărăcia afectează cu intensitate diferită populaţia în funcţie de grupa de vârstă, de 

capacitatea de muncă de care dispune şi, evident, de veniturile dobândite. 

Cea mai înaltă incidenţă a sărăciei s-a înregistrat în rândul tinerilor de 18-24 ani şi 

al copiilor în vârstă de până la 18 ani, circa 3 din 10 dintre aceştia s-au aflat sub 

pragul de sărăcie, mult peste nivelurile corespunzătoare adulţilor. De asemenea, cei 

peste 65 de ani sunt afectați într-o mare măsură de sărăcie, respectiv una din patru 

persoane. 

 

Cine muncește, dar nu se îmbogățește 

Existenţa unei ocupaţii reprezintă o caracteristică în crearea unui cadru de viaţă 

care să asigure bunăstarea sau sărăcia persoanelor respective. 

În anul 2019, din totalul persoanelor ocupate, cele aflate sub pragul de sărăcie au 

reprezentat 15,7%, cu 13,6 puncte procentuale mai puţin decât în cazul persoanelor 

care nu au desfăşurat nicio activitate economico-socială. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887248-0-rata-saraciei-varste-sexe.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887248-0-rata-saraciei-varste-sexe.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887248-0-rata-saraciei-varste-sexe.jpg
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Rata de sărăcie în cazul persoanelor neocupate este aproape dublă, potrivit datelor 

INS, cei mai afectați fiind șomerii, unul din doi fiind sărac. 

 

 

De asemenea, sărăcia este mai frecventă în rândul persoanelor care trăiesc în 

gospodăriile cu copii dependenţi, 26,4%, decât în cazul celor care trăiesc în 

gospodăriile fără copii, 20,4%. 

 

În anul 2019, aproape un sfert din populaţie nu a fost afectată de sărăcie datorită 

existenţei transferurilor sociale, se arată în analiza INS. Doar pensiile au făcut ca 

17,1% din populaţie să nu „cadă” în această situaţie nefavorabilă. Dacă în anul 

2019 nu s-ar fi plătit pensiile şi celelalte transferuri sociale, aproape jumătate din 

populaţie (45,2%) s-ar fi situat sub pragul sărăciei relative şi în mod evident 

situaţia s-ar fi înrăutăţit în cazul persoanelor vârstnice (65 de ani şi peste) care, 

într-o proporţie de 83,9%, ar fi fost în stare de sărăcie relativă. 

Aceeaşi situaţie s-ar fi înregistrat şi la persoanele aflate în grupa de vârstă 55-64 de 

ani, dar într-o proporţie mai redusă, de 53,4%. 

În cazul teoretic în care veniturile ar include pensiile, dar nu şi celelalte tipuri de 

transferuri, situaţia s-ar ameliora cumva în sensul că proporţia săracilor ar coborî la 

28% din populaţie, se mai arată în analiza INS. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887255-0-rata-saracie-persoane-ocupate.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887255-0-rata-saracie-persoane-ocupate.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887255-0-rata-saracie-persoane-ocupate.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887255-0-rata-saracie-persoane-ocupate.jpg
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Două treimi din beneficiile plătite de Ministerul Muncii sunt alocațiile și 

indemnizația pentru creșterea copilului 

 

Beneficiile de asistență socială reprezintă, potrivit legii, o formă de suplimentare 

sau de substituire a veniturilor individuale/familiale obținute din muncă, în vederea 

asigurării unui nivel de trai minimal, precum și o formă de sprijin în scopul 

promovării incluziunii sociale și creșterii calității vieții anumitor categorii de 

persoane ale căror drepturi sociale sunt prevăzute expres de lege. 

 

Beneficiile sociale pot fi selective, care țin cont de mijloacele de trai ale persoanei 

singure sau familiei, universale, care nu țin cont de acestea (este cazul alocațiilor 

pentru copii), și categoriale, adică acordate pentru anumite categorii de beneficiari, 

cu sau fără testarea mijloacelor de trai ale persoanei singure ori familiei. 

 

Beneficiile sociale pot fi suportate de la bugetul de stat, bugetele locale sau din 

ambele. 

Potrivit datelor Ministerul Muncii și Protecției Sociale, din bugetul propriu anul 

trecut s-au plătit beneficii sociale în valoare de 19.639.784.636 de lei, din care 

41,5% au reprezentat valoarea plăților alocației pentru copii, iar 25,2% au însemnat 

sumele plătite pentru acordarea indemnizațiilor pentru creșterea copilului. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887253-0-rata-saraciei-transferuri-sociale.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887253-0-rata-saraciei-transferuri-sociale.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887253-0-rata-saraciei-transferuri-sociale.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887253-0-rata-saraciei-transferuri-sociale.jpg
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Alocația de stat pentru copii 

 beneficiari: 3.590.874 

 suma: 8.159.292.878 lei 

 

Alocația lunară de plasament 

 beneficiari : 38.042 copii 

 suma: 305.456.140 lei 

 

Indemnizația pentru creșterea copilului 

 beneficiari: 180.250 

 suma: 4.953.831.698 lei 

 

Stimulentul de inserție 

 beneficiari: 88.523 

 suma: 682.911.041 lei 

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887241-0-sume-beneficii-sociale.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887241-0-sume-beneficii-sociale.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887241-0-sume-beneficii-sociale.jpg
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24887241-0-sume-beneficii-sociale.jpg
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Sprijin pentru creșterea copilului acordat persoanelor cu dizabilități 

 beneficiari: 10.627 

 suma: 110.892.422 lei 

 

Indemnizația de acomodare în vederea adopţiei 

 beneficiari: 428 

 suma: 8.401.132 lei 

 

Alocația pentru susținerea familiei (în funcție de venituri) 

 beneficiari: 160.275 familii 

 suma: 329.038.060 lei 

 

Ajutorul social pentru asigurarea venitului minim garantat (în funcție de venituri) 

 beneficiari: 169.655 familii 

 suma: 536.450.543 lei 

 

Ajutoare pentru încălzire (în funcție de venituri) 

 beneficiari: 202.018 de familii 

 suma: 49.345.712 lei 

 

Ajutoare de urgență 

 beneficiari: 4.092 ajutoare de urgență 

 suma: 9.706.853 lei 
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Ajutoare pentru refugiați 

 beneficiari: 459 

 suma: 1.620.000 lei 

 

Beneficii acordate persoanelor cu handicap: 

 suma: 4.440.741.251 lei. 

 beneficiari: persoanele cu handicap grav sau accentuat (682.666), personal 

complementar pentru adulții cu handicap grav, accentuat sau mediu 

(750.970), însoțitorii persoanelor cu handicap vizual grav (38.607 ), 

părintele, tutorele sau persoana care se ocupă de creşterea şi îngrijirea 

copilului cu handicap grav, accentuat sau mediu(67.467), indemnizație 

lunară de hrană pentru persoanele cu HIV sau SIDA(11.382 ), alocație hrană 

pentru 154 copii cu HIV/SIDA. 

Contul individual de economii-junior 

 beneficiari: 39.800 beneficiari 

 suma: 48.148.800 lei. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministerul Economiei lansează schema de ajutor pentru HoReCa: începe 

marea bătălie a înscrierilor 

Ministerul Economiei lansează, marţi, schema de ajutor pentru HoReCa, iar 

înscrierea se va putea face de la ora 10.00, până în 12 iulie, la ora 20.00. Într-un 

tutorial, Ministerul Economiei explică paşii care trebuie urmaţi pentru înscriere. 

”Ministerul Economiei, Antreprenoriatului şi Turismului anunţă lansarea etapei de 

înscriere în cadrul schemei "Horeca" prevăzută de Ordonanţa de urgenţă a  
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Guvernului nr. 224/2020 privind unele măsuri pentru acordarea de sprijin financiar 

pentru întreprinderile din domeniul turismului, alimentaţiei publice şi organizării 

de evenimente, a căror activitate a fost afectată în contextul pandemiei de COVID-

19, cu modificările şi completările ulterioare”, a transmis Ministerul Economiei, 

informează News.ro. 

Formularul electronic de înscriere în cadrul "schemei Horeca" va fi activ pe link-

ul granturi.imm.gov.ro, începând de marţi, 29 iunie, ora 10.00. 

Formularul de înscriere va rămâne activ timp de 10 zile lucrătoare de la demararea 

înscrierii, până la ora 20.00 a ultimei zile de înscriere, respectiv luni, 12 iulie, ora 

20.00, cu posibilitatea prelungirii perioadei de înscriere. 

”Pandemia COVID-19 reprezintă un şoc major pentru economia globală, dar şi 

pentru economia naţională. În acest context, industria turistică, structurile de 

cazare, structurile de alimentaţie, agenţiile de turism, este printre cele mai afectate 

ramuri ale economiei naţionale.Acest lucru a fost cauzat de restricţiile impuse de 

Guvernul României în timpul stării de urgenţă şi în timpul stării de alertă”, se arată 

în Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr. 224/2020. 

Schema vizează acordarea unor ajutoare financiare ”în cuantum de 20% din baza 

de calcul, rezultată din desfăşurarea activităţilor aferente codurilor CAEN 

prevăzute la art. 3 alin (2), în anul 2020 comparativ cu anul 2019, dar nu mai mult 

de echivalentul în lei al sumei de 800.000 euro la nivel de întreprindere. Cifrele 

utilizate trebuie să fie brute, înainte de deducerea impozitelor sau altor taxe”. 

Bugetul Schemei este estimat la 500 milioane euro, echivalent în lei. Sumele se 

asigură de la bugetul de stat prin bugetul MEAT, cu încadrarea în prevederile 

bugetare aprobate cu această destinaţie şi/sau din fonduri externe. 

Schema se derulează până la 31 decembrie 2021, plata sumelor corespunzătoare 

urmând a fi realizată până cel târziu la data de 30 iunie 2022, în limita creditelor 

bugetare. 

Prin implementarea măsurii se estimează acordarea de ajutor de stat unui număr 

maxim de 74.000 de beneficiari. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

http://granturi.imm.gov.ro/
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 Adrian Oros a IZBUCNIT la Luxemburg: Nu suntem pe deplin mulţumiţi 

de compromisul asupra pachetului de reformă 

România nu este pe deplin mulţumită de compromisul asupra pachetului de 

reformă a Politicii Agricole Comune (PAC), însă acest acord trebuie încheiat cât 

mai curând pentru a putea finaliza programele naţionale strategice, a susţinut luni 

ministrul Agriculturii, Adrian Oros, la reuniunea Consiliului de miniştri 

Agricultură şi Pescuit de la Luxemburg, conform Agerpres. 

"Nu suntem pe deplin mulţumiţi de compromisul asupra pachetului de reformă, dar 

trebuie să încheiem acest acord cât mai curând şi să finalizăm programele naţionale 

strategice. Este foarte importantă dimensiunea ecologică şi socială a Politicii 

Agricole Comune, dar nu trebuie să uitam nicio clipă dimensiunea economică. 

Trebuie să mergem acasă să le spunem fermierilor care sunt condiţiile, care sunt 

regulile în următorii ani. Ei au nevoie de certitudini şi de resurse just alocate. Iar 

noi avem nevoie de fermieri stabili care să producă hrană sănătoasă şi accesibilă 

pentru consumatorul european", a declarat Adrian Oros în intervenţia sa. 

Acesta a precizat că mai multe aspecte incluse în cadrul noii PAC, cum ar fi 

dimensiunea socială, merg în sens opus simplificării pachetului de reformă. 

"Apreciem determinarea Comisiei şi a Preşedinţiei în a identifica un compromis 

asupra pachetului de reformă, dar considerăm că mai multe aspecte incluse în 

cadrul noii PAC, spre exemplu dimensiunea socială, merg în sens opus 

simplificării. Deşi ne-am exprimat dezacordul faţă de această nouă condiţionalitate, 

care nu intră în sfera de competenţă a Politicii Agricole, îmi exprim convingerea că 

în regulamentele secundare vom identifica formule de implementare, care să nu 

conducă la sancţionarea excesivă a fermierilor", a susţinut Oros. 

În opinia sa, un aspect important pentru buna gestionare a plăţilor directe îl 

reprezintă flexibilitatea şi subsidiaritatea regăsite în modalitatea de aplicare a 

schemelor şi măsurilor de sprijin a fermierilor. 

Oros a menţionat că apreciază eliminarea propunerii Parlamentului European de 

plafonare a plăţilor directe şi a investiţiilor din pilonul II, precum şi limitarea doar 

la dimensiunea medie naţională a exploataţiilor, cât şi acordul atins la procentul 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/adrian-oros_3140.html
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minim de 10% de reorientare a bugetului pentru plăţile directe către fermele mici, 

mijlocii şi de familie. 

"În spiritul compromisului putem accepta creşterea propusă de Preşedinţie la 35% 

pentru mediu în FEADR, dar considerăm în continuare că o contabilizare de 

minimum 60% din zonele cu constrângeri naturale (ANC) ar trebuie aplicată. 

Apreciem eliminarea condiţionărilor bugetare din pilonul II pentru investiţiile 

verzi. În ceea ce priveşte angajamentul statelor membre de a se alinia la obiectivele 

Acordului verde european şi a strategiilor subsecvente suntem de acord cu 

menţionarea prevederii la nivel de considerent, cu precizarea că se impune 

clarificarea urgentă a modului în care Comisia va evalua consistenţa şi contribuţia 

Planurilor strategice la realizarea acelor obiective. Putem accepta pre-alocarea 

pentru eco-scheme de 25%, cu posibilitatea menţinerii unui număr cât mai mare de 

flexibilităţi în vederea evitării pierderilor de fonduri", a spus Oros în intervenţia sa. 

Referitor la sprijinul cuplat, ministrul român al Agriculturii a subliniat că apreciază 

menţinerea procentului de 13% plus 2%, dar, deşi a luat notă de explicaţiile 

Comisiei referitoare la eliminarea cartofului de masă, consideră că o asemenea 

abordare nu este corectă, susţinând aici abordarea Bulgariei şi Sloveniei. 

"Mulţumim Preşedinţiei pentru menţinerea derogărilor de la GAEC 8 şi 9, privind 

exceptarea fermelor sub 10 hectare. Totodată, apreciem eliminarea procentului de 

10% propus de către Parlamentul European la GAEC9 pentru biodiversitate şi 

includerea acestuia la nivel de considerent. Menţinerea intervenţiilor pentru micii 

fermieri la articolele 64-69 este esenţială pentru România", a adăugat el. 

În ceea ce priveşte plata pentru micul fermier din cadrul FEGA, ministrul 

Agriculturii a menţionat că susţine plata voluntară, iar limita să poată fi stabilită de 

statul membru până la zece hectare, în funcţie de structura agricolă economică 

specifică şi a dimensiunii pachetelor financiare pentru plăţi directe. 

Pe zona investiţiilor în infrastructura de irigaţii, Oros consideră că textul mai poate 

fi îmbunătăţit şi clarificat la nivel tehnic din perspectiva eligibilităţii investiţiilor. 

Ministrul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale, Adrian Oros, participă luni şi marţi la 

Consiliul de miniştri Agricultură şi Pescuit, ce se desfăşoară la Luxemburg. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Ministrul Stelian Ion anunta "vesti bune pentru Justitie": Deblocarea 

concursurilor in magistratura si reducerea vechimii pentru DNA si DIICOT 

Ministrul Justitiei, Stelian Ion, anunta, luni seara, "vesti bune pentru Justitie", 

respective deblocarea concursurilor in Magistratura si imbunatatirea accesului 

la DNA si DIICOT. 

 

"Vesti bune pentru Justitie! Deblocarea concursurilor in Magistratura si 

imbunatatirea accesului la DNA si DIICOT", a scris, luni seara, pe Facebook, 

ministrul Stelian Ion. 

 

Potrivit unui comunicat transmis de Ministerul Justitiei, "Senatul Romaniei a votat 

doua proiecte de lege extrem de importante pentru buna functionare a Justitiei si 

pentru deblocarea crizei de resurse umane". 

 

Cele doua proiecte se refera la: 

 

- Organizarea concursurilor de admitere in Magistratura si de admitere la INM 

(ultimele concursuri fiind organizate in 2019); si declansarea sesiunilor de transfer 

al procurorilor si judecatorilor (ultima sesiune s-a tinut in martie 2020). 

- Vechimea necesara participarii la concursurile pentru numirea procurorilor in 

cadrul D.N.A. si D.I.I.C.O.T., care a scazut la 7 ani in functia de judecator 

sau procuror (de la 10 ani la cat fusese crescuta ca urmare a modificarilor nocive 

realizate de Comisia Iordache prin Legea nr. 207/2017 si Guvernul 

Dancila/Tudorel Toader prin O.U.G. nr. 92/2018). 

 

"Au fost astfel modificate Legea nr.303/2004 privind statutul judecatorilor si 

procurorilor si Legea nr.304/2004 privind organizarea judiciara, punandu-se in 

acord cu deciziile C.C.R.: 1.) Lege privind unele masuri temporare referitoare la 

concursul de admitere la Institutul National al Magistraturii, formarea profesionala 

initiala a judecatorilor si procurorilor, examenul de absolvire a Institutului National 

al Magistraturii, stagiul si examenul de capacitate al judecatorilor si procurorilor 

stagiari, precum si la concursul de admitere in magistratura si 2.)  

https://ziare.com/stiri/vesti-bune/
https://ziare.com/stiri/dna/
https://ziare.com/stiri/diicot/
https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/stiri/justitie/ministrul-justitiei-spune-ca-dosarul-mineriadei-este-o-pata-neagra-pentru-justitie-1685267
https://ziare.com/stiri/procuror/
https://ziare.com/tudorel-toader/
https://ziare.com/stiri/justitie/ministru-justitiei-judecator-cercetat-cjue-inspectia-judiciara-1687301
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Lege pentru modificarea si completarea Legii nr.303/2004 privind statutul 

judecatorilor si procurorilor si Legii 304/2004 privind organizarea judiciara (care 

vizeaza, intre altele, reglementarea procedurii de transfer al judecatorilor si 

procurorilor)", a transmis Ministerul Justitiei. 

 

De asemenea, alaturi de H.G. nr.650/16.06.2021, prin care s-au suplimentat cu 90 

numarul maxim de posturi de ofiteri si agenti de politie judiciara si cu 50 numarul 

maxim de posturi de personal auxiliar de specialitate, scaderea vechimii era absolut 

necesara pentru ca DNA sa-si poata indeplini rolul de combaterea a coruptiei, 

Directia avand un deficit de aproximativ 30% din schema de procurori. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Problema ursilor, discutata in coalitia de guvernare. Ministrul Mediului: 

"Avem nevoie de o legislatie care sa reglementeze interventia in situatii de 

forta majora" 

Ministrul Mediului, Tanczos Barna, a declarat luni seara, dupa ce a participat la 

sedinta coalitiei, de la Parlament, ca propune o interventie graduala in cazul ursilor 

care vin in localitati si in preajma acestora, dar si ca in Romania in prezent lipseste 

o procedura de interventie rapida. 

 

"Am prezentat doua lucruri astazi. Am aici o nota de informare pe care am 

pregatit-o impreuna cu domnul ministru Bode privind interventiile din ultimii cinci 

ani, numarul de apeluri in ultimii cinci ani, evolutia populatiei in functie de 

estimarile care sunt la nivelul asociatiilor de vanatoare si numarul de cazuri de atac 

de urs, valoarea pagubelor si valoarea despagubirilor. 

 

In acelasi timp le-am prezentat colegilor din coalitie situatia comparativa sau 

analiza comparativa cu celelalte state membre UE care gestioneaza populatii mai 

mari sau mai mici de ursi si modalitatea de interventie imediata in fiecare tara. Am 

constatat ca in fiecare tara unde exista populatie mai mare sau mai mica de urs 

brun exista si o procedura de interventie rapida. Acest lucru in Romania lipseste.  

https://ziare.com/udrea/traian-basescu/dosarul-finantarii-campaniei-elecotrale-din-2009-termen-curtea-suprema-1686593
https://ziare.com/stiri/politie/
https://ziare.com/social/ursi/
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Din acest motiv este nevoie de o legislatie care sa reglementeze modul in care 

intervenim in cazul in care vorbim de forta majora, de situatie critica.  

Propunem din partea Ministerului Mediului o interventie graduala", a declarat 

ministrul Tanczos Barna. 

 

El a explicat propunerile Ministerului Mediului. "In cazurile in care vorbim de o 

localitate unde nu se repeta aceste atacuri, o localitate unde poate pentru prima, a 

doua oara apare un atac de urs, solutia este alungarea acestor exemplare. 

 

Acolo unde se repeta si sunt multe situatii de atac sau multe pagube generate, 

incadrarea riscului in functie de situatie sa se faca de aceasta echipa mixta 

Jandarmerie, vanatoare eventual si autoritatea publica locala si sa se intervina 

gradual prin tranchilizare si relocare in cazul in care se poate face acest lucru si 

exista locatii unde sa existe acceptul gestionarului fondului cinegetic pentru 

relocare sau in cazurile critice, unde atacul este agresiv, unde pericolul este 

iminent", a spus Tanczos Barna. 

El a aratat ca echipele de interventie vor decida modul in care trebuie sa intervina 

in cazul ursilor. 

"Echipa de interventie este formata din jandarm si vanator. Vanatorul va avea la 

dispozitie arma de tranchilizare si arma letala si echipa de la fata locului decide 

daca se poate interveni prin tranchilizare, adica ursul este suficient de aproape de 

echipa de interventie ca tranchilizarea sa fie eficienta, pentru ca nu se poate face 

tranchilizarea de la sute de metri, de la zeci de metri. 

 

Armele de tranchilizare se pot folosi undeva la 50 de metri maxim si doar in 

cazurile acelea se poate asigura ca in urma interventiei nu se poate genera un 

pericol si mai mare. Trebuie sa lasam echipele de interventie sa decida. Nu poate 

sa decida nici ministrul la cate sute de metri de animal sau de om se poate 

interveni. Nu pot eu decide de la Bucuresti cat de periculoasa este situatia unui 

cetatean in Sinaia sau in Azuga", a afirmat ministrul. 

 

 

https://ziare.com/stiri/urs/urs-fura-miel-gospodarie-covasna-1687084
https://ziare.com/stiri/urs/barbat-atacat-urs-operatie-1687118
https://ziare.com/social/capitala/
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El a vorbit si despre cazul stricaciunilor care ar fi fost facute de ursi intr-un cimitir 

din Atid. "Si in acele situatii trebuie sa se intervina daca se poate prin tranchilizare 

si relocare, daca acel exemplar se intoarce si nu poate fi alungat si nu se poate gasi 

alta solutie, trebuie sa se intervina prin eliminare", a declarat Tanczos Barna. 

 

Ministrul a explicat ca propunerile privind interventiile vizeaza localitatile si 

zonele apropiate, si nu interventii in habitatul natural al ursilor."Vorbim de 

interventie pentru protejarea vietii oamenilor in localitati", a mai adaugat Tanczos 

Barna. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Facultatile de medicina pot infiinta sau prelua in administrare unitati 

sanitare. Amendamentul adoptat in Senat 

Facultatile de medicina acreditate pot infiinta sau prelua in administrare unitati 

sanitare, prevede OUG 22/2021 privind modificarea si completarea Legii educatiei 

nationale, in forma amendata si adoptata luni de Senat, in plen, in calitate de for 

decizonal. 

 

Intr-un articol nou formulat si adoptat de Senat, ordonanta prevede ca "institutiile 

de invatamant superior de stat, care au facultati de medicina acreditate, pe baza 

hotararii Senatului universitar, pot infiinta sau prelua in administrare unitati 

sanitare, unitati medicale ambulatorii, spitale clinice cu sectii universitare, institute 

si centre medicale clinice in care se desfasoara activitate medicala de invatamant si 

de cercetare stiintifica, cu includerea acestora in reteaua de asistenta de sanatate 

publica, prin hotarare de Guvern, initiata de Ministerul Educatiei". 

 

Aceste unitati sanitare pot fi structuri fara personalitate juridica in cadrul 

institutiilor de invatamant superior de stat sau in subordinea acestora, caz in care 

institutiile de invatamant superior de stat devin ordonatori secundari de credite. 

 

 

https://ziare.com/stiri/urs/urs-sinaia-politie-1687278
https://ziare.com/social/interventii/
https://ziare.com/politica/guvern/guvern-contract-cadru-contributia-personala-1687120


CNSLR Fratia |  Revista Presei 29 iunie 2021 21 

 

Potrivit Ordonantei 22/2021, amendate de Senat, statul asigura finantarea de baza 

pentru anteprescolarii, prescolarii si elevii din invatamantul de stat, pentru 

anteprescolarii si prescolarii din invatamantul particular si cel confesional, unitati 

autorizate sau acreditate, pentru elevii din invatamantul general obligatoriu 

particular si cel confesional, unitati autorizate sau acreditate, precum si pentru 

elevii din unitatile de invatamant preuniversitar, colegii de nivel postliceal 

infiintate in structura institutiilor de invatamant superior de stat. 

 

De asemenea, statul asigura finantarea de baza pentru invatamantul 

profesional liceal particular sau confesional, unitati autorizate sau acreditate. 

Finantarea se face in baza si in limitele costului standard pe 

elev/prescolar/anteprescolar dupa caz, dupa metodologia elaborata de Ministerul 

Educatiei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Proiect OUG: Hotărârile CNSU se vor putea aplica imediat și publica 

ulterior în Monitorul Oficial 

Hotărârile Consiliul național pentru Situații de Urgență se vor aplica imediat în 

situații deosebite care nu suferă întârziere și când nu poate fi făcută înainte 

publicarea în Monitorului Oficial al României, urmând ca publicarea să se facă 

imediat ce acest lucru este posibil. Situațiile deosebite care nu suferă întârziere, 

precum și aplicarea de îndată sunt consemnate în cuprinsul hotărârii Comitetului 

Național, potrivit unui proiect de Ordonanță de Urgență pentru modificarea art. 15 

alin. (4) din Legea nr. 136/2020. 

 

Guvernul a apelat la această decizie după mai multe decizii nefavorabile ale Curții 

Constituționale din România care au dus la invalidarea hotărârilor luate de CNSU 

și aplicate înainte să fie publicate în MoF. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

https://ziare.com/social/vaccin-covid/ingrijorare-la-ministerul-sanatatii-in-privinta-tulpinii-delta-1685780
https://ziare.com/social/stiri-sociale/copii-spital-suceava-singuri-taxa-de-insotitor-scumpire-1686477
https://ziare.com/social/stiri-sociale/copii-spital-suceava-singuri-taxa-de-insotitor-scumpire-1686477
https://sgg.gov.ro/1/wp-content/uploads/2021/06/OUG-13.pdf
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 Se desfiinteaza Inspectoratele Regionale de Constructii. Dispar 20 de posturi 

de conducere si alte 140 de functii 

Senatul a adoptat luni, decizional, propunerea UDMR privind desfiintarea 

structurii regionale a Inspectoratului de Stat de Constructii. Nivelul regional al ISC 

este desfiintat conform reformei institutionale propuse de Ministerul Dezvoltarii, 

arata Uniunea intr-un comunicat de presa. 

 

"Propunem institutii publice mai eficiente dar cu un impact bugetar mai mic. 

Senatul a adoptat astazi propunerea Ministerului Administratiei 

privind reforma institutionala a ISC. Este o masura necesara avand in vedere ca 

nicio alta institutie din subordinea ministerului nu avea trei niveluri, iar aceasta 

organizare s-a dovedit a fi ineficienta", a subliniat ministrul Dezvoltarii Cseke 

Attila care este si initiatorul legii. 

 

Acesta a adaugat ca va fi pastrat nivelul institutiei care se afla cel mai aproape de 

cetatean, cel judetean, pentru ca majoritatea sarcinilor ISC erau indeplinite de 

inspectorii judeteni. 

 

"ISC are atributia de a verifica constructiile, insa multe dintre atributiile 

inspectorilor judeteni sunt aceleasi cu cele ale inspectorilor regionali, si exista o 

suprapunere si intre atributiile nivelului regional si cel central. "In urma desfiintarii 

nivelului regional al ISC vor fi desfiintate 20 de posturi de conducere si, in total, 

160 de functii, insemnand aproximativ 3 milioane de lei economisiti din bani 

publici", a explicat liderul senatorilor UDMR Turos Lorand, conform sursei citate. 

 

Potrivit datelor detinute de minister inspectoratul regional Sud-Est are angajati dar 

nu si inspector, astfel nu isi poate deservii atributiile. 

Totodata, a spus senatorul UDMR, in 2020 un inspector judetean din Covasna a 

avut, in medie, 72,4 lucrari de verificat, in timp ce un inspector regional din 

aceeasi regiune a inspectat doar 25,5 constructii. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://ziare.com/udmr/
https://ziare.com/ion-iliescu/stiri-ion-iliescu/institutul-revolutiei-ion-iliescu-senat-lege-desfiintare-1686344
https://ziare.com/politica/reforma/
https://ziare.com/usr/parlamentari/persoanele-cu-handicap-definitiv-nu-mai-merg-la-reevaluari-1687476
https://ziare.com/stiri/eveniment/proiect-de-lege-5g-senat-promulgare-1683455
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 Ultimii militari români din Afganistan din cadrul Batalionului de Protecţie a 

Forţei “Jderii” s-au întors în țară, după ce NATO a decis retragerea trupelor 

începând cu 1 mai 2021 

Ministerul Apărării anunță că operațiunea “Safe Return Afghanistan 2021” a ajuns 

la final. Ministerul Nicolae-Ionel Ciucă și șeful Statului Major, general-locotenent 

Daniel Petrescu, au participat noaptea trecută la ceremonia de repatriere a ultimului 

detașament românesc din teatrul de operații Afganistan, la Baza 90 Transport 

Aerian din Otopeni. 

Ultimii 140 militari din cadrul BSafe Return Afghanistan 2021“, Elementului 

Național de Sprijin (ENS), structuri de poliție militară și stat major, au ajuns acum 

în țară sub comanda generalului de brigadă Iulian Daniliuc, reprezentantul național 

al Armatei României în Afganistan. 

Din anul 2002 și până în prezent, peste 32.000 de militari români, provenind din 

toate structurile luptătoare ale Forţelor Terestre, Aeriene, Navale, Forțelor pentru 

Operații Speciale și structurilor de Informații Militare, au participat la misiuni şi 

operaţii internaţionale în teatrul de operații din Afganistan. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 AEP anunţă OFICIAL rezultatele finale ale alegerilor locale parţiale: PSD şi 

PNL îşi împart victoria, USR nu a existat 

Autoritatea Electorală Permanentă (AEP)  publică rezultatele finale ca urmare a 

centralizării pe țară a proceselor-verbale privind consemnarea rezultatelor votării la 

alegerile locale parțiale organizate în 35 de localități din țară și care s-au desfășurat 

în data de 27 iunie 2021. 

PSD şi PNL îşi împart victoria, social-democraţii obţinând cele mai multe mandate 

de primar, iar liberalii fiind pe primul loc la procente cumulate în cele 35 de 

localităţi. USR practic nu a existat la aceste alegeri, obţinând doar 2,48% din 

voturi. O surpriză este PMP, care, deşi nu a avut candidaţi în toate cele 35 de 

localităţi, a obţinut peste 5% din voturi (împreună cu voturile obţinute în Alianţa 

Împreună pentru Bragadiru, unde candidatul PMP a fost susţinut şi de alte partide). 
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Astfel, PSD a obţinut 17 mandate de primar, PNL - 15, UDMR - 1, iar candidaţii 

independenţi au obţinut două mandate. În privinţa procentelor, PNL are 39,55%, 

iar PSD are 39,47%, diferenţa fiind făcută de 62 de voturi. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 BNR: Cota de piaţă deţinută de băncile cu capital majoritar privat autohton 

s-a majorat la 18,8%, în 2020 

Cota de piaţă, în funcţie de activul net, deţinută de instituţiile de credit cu capital 

majoritar privat autohton s-a majorat la 18,8% anul trecut, potrivit raportului 

Băncii Naţionale a Românei pe anul 2020. 

 

BNR menţionează că s-a consemnat o creştere a cotei de piaţă, în funcţie de activul 

net, deţinută de instituţiile de credit cu capital majoritar de stat, de la 8,2% la 31 

decembrie 2019 la 10,6% la 31 decembrie 2020 şi de către instituţiile de credit cu 

capital majoritar privat autohton, de la 18,1% la 31 decembrie 2019 la 18,8% la 31 

decembrie 2020. 

 

Odată cu consolidarea poziţiei capitalului românesc, cota de piaţă a instituţiilor de 

credit cu capital majoritar străin (exclusiv sucursalele instituţiilor de credit din 

străinătate) a continuat să scadă şi în 2020, de la 61,5% la 31 decembrie 2019 la 

58% la 31 decembrie 2020. 

 

În cazul sucursalelor instituţiilor de credit străine, deşi marginală, evoluţia cotei de 

piaţă a fost pozitivă, în creştere de la 12,2% la 12,6%. 

 

Raportul BNR precizează că anul trecut a avut loc finalizarea tranzacţiei privind 

achiziţia de către Eximbank a pachetului majoritar de acţiuni (99,28%) al Băncii 

Româneşti, membră a grupului National Bank of Greece (ianuarie 2020). Ulterior, 

banca achiziţionată şi-a modificat denumirea în Banca Românească. 

 

În 2020 a avut loc achiziţia unei participaţii calificate directe reprezentând 99,36% 

din capitalul social al Băncii Române de Credite şi Investiţii de către o persoană 

fizică rezidentă UK (martie 2020), precum şi fuziunea dintre Bank Leumi România 
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(bancă absorbită) şi First Bank (bancă absorbantă), finalizată la finele lunii aprilie 

2020. 

 

Anul trecut a fost realizată achiziţia unei participaţii calificate directe reprezentând 

58,80% din capitalul social al Băncii Comerciale Feroviară de către o persoană 

fizică (majorându-şi, astfel, participaţia de la 4,22% la 63,02%). În decembrie 2020 

banca şi-a schimbat denumirea în Techventures Bank. Tot în 2020 a avut loc 

deschiderea operaţională a sucursalei Bank of China (Central and Eastern Europe) 

Limited (septembrie 2020). 

 

"Profitabilitatea sectorului bancar a rămas în teritoriu pozitiv şi pe parcursul anului 

2020, în condiţiile menţinerii unui profit operaţional ridicat, rezultatul financiar 

fiind însă inferior celui din anul 2019 pe fondul creşterii nivelului cheltuielilor nete 

cu ajustările pentru pierderi aşteptate din creditare. Astfel, în anul 2020, sistemul 

bancar a înregistrat un profit net de 5,024 miliarde de lei, cu 1,309 miliarde de lei 

sub nivelul anului anterior în principal ca urmare a creşterii cheltuielilor cu 

ajustările pentru 

depreciere cu 2,089 miliarde de lei. Un număr de 20 de instituţii de credit din cele 

34 au consemnat la finele anului rezultate financiare pozitive, în sumă totală de 

5,329 miliarde de lei, iar cele cu pierdere au înregistrat un rezultat negativ în sumă 

totală de 304,9 milioane lei", se spune în raport. 

 

La 31 decembrie 2020, activele nete bilanţiere din sistemul bancar românesc 

totalizau 560,034 miliarde de lei, în creştere cu 13,1% faţă de 31 decembrie 2019. 

 

Potrivit Raportului, Banca Transilvania deţine o cotă de piaţă de 18,46%, în funcţie 

de activul net bilanţier, urmată de BCR cu 14,20% şi de BRD cu 11,01%.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Cand va trece euro de 5 lei. Estimarile analistilor 

Cursul va ajunge la 4,99 lei/euro la final de 2021, cu spargerea nivelului simbolic 

de 5 lei/euro in primavara anului viitor, sunt de parere analistii financiari, care mai 

previzioneaza ca dolarul va ajunge in acele perioade la 4,20 de lei in decembrie,  

https://ziare.com/bani/euro/
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si 4,30 lei in martie anul viitor. 

 

In plus, dupa un avans al economiei de 5.7% in 2021, estimarile vizeaza un salt de 

5.1% in 2022 si unul de 4.5% in 2023, potrivit lui Claudiu Cazacu, consulting 

strategist la XTB Romania. 

 

"Cresterea economica foarte ridicata e de inteles intr-un tablou mai larg: poate fi 

aceasta mentinuta indelungat, sau vine cu pretul unor debalansari poate mai putin 

vizibile, dar care vor influenta, in timp, traseul posibil al economiei? Dupa un 

avans de 5.7% in 2021, estimarile noastre vizeaza un salt de 5.1% in 2022 si unul 

de 4.5% in 2023. Privind spre deficitul bugetar, si spre cel comercial, la niveluri 

ridicate (chiar dinainte de pandemie), putem vorbi deschis despre o crestere a 

poverii datoriei publice, pe un trend care necesita atentie serioasa". 

 

Potrivit lui, pietele par, deocamdata, destul de relaxate in aceasta privinta, dar 

starea lor este, uneori, foarte schimbatoare. 

 

Cursul s-a mentinut stabil pana acum 

"Stabilitatea cursului de schimb a insemnat o reusita notabila a perioadei pline de 

provocari din ultimul an si jumatate. In privinta viitorului, sunt unele semne de 

intrebare. Vom avea presiunea unui deficit de cont curent in crestere, sau cel putin 

aflat la niveluri ridicate? Se pare ca da. Deficitul de cont curent il vedem la 5% 

anul acesta si 5.3% anul viitor", mai spune Cazacu. 

 

Anul trecut, la putin sub 11 miliarde de euro, a fost adancit (cu 5.5% fata de 2019) 

printr-o scadere mai redusa a importurilor fata de exporturi. 

 

"Diferenta de ritm reflecta, de fapt, un trend care genereaza preocupare. In 

estimarea pentru anul viitor, exporturile cresc intr-un ritm mai lent decat 

importurile (diferenta de 2 puncte procentuale), si aceasta este o problema ce 

trebuie privita cu seriozitate, mai ales in perspectiva indelungata", a afirmat 

analistul. 
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Cum atragem banii din PNRR 

Pe de alta parte, sunt de asteptat intrari consistente de fonduri europene, accelerate, 

pe masura ce ar fi disponibile si resursele din PNRR, in crestere de la aproape 4 

miliarde de euro in 2021 la 6,3 miliarde de euro in 2022 si 7,9 miliarde de euro in 

2023. 

 

"De asemenea, estimam si o oarecare revigorare a remiterilor celor care lucreaza in 

strainatate. Acestea vor linisti tendinta ascendenta a EUR-RON, diminuand viteza 

de depreciere a leului. Pe termen lung va fi esential sa utilizam cat mai eficient 

resursele puse la dispozitie intr-o conjunctura iesita din comun, pentru ca altfel am 

pregati terenul, de fapt, pentru dezechilibre si mai mari", subliniaza reprezentantul 

XTB. 

 

Cum va fi cursul valutar 

In aceste conditii, armonizand probabilitatile unor scenarii diferite, analistul ia in 

considerare ipoteza unui curs euro/leu de 4,99 lei, la finele acestui an, cu spargerea 

nivelului simbolic de 5 lei in primavara anului viitor. 

 

In raport cu dolarul american, trendul leului este de asemenea vazut descendent. 

Cursul leu/dolar ar putea atinge 4,20 lei in decembrie, si 4,30 lei in martie anul 

viitor, potrivit unor previziuni implicite referitoare la miscarea euro/dolar. 

 

Fata de aceste estimari, pentru ambele perechi ale leului, riscurile sunt usor 

asimetrice in sens ascendent, spun analistii. 

 

Pe de alta parte, potrivit lui Adrian Codirlasu, vicepresedinte al Asociatiei CFA 

Romania indicatorul de incredere a continuat sa atinga noi maxime post-criza 

Covid-19. 

 

"Aceasta evolutie este consistenta cu majorarea anticipatiilor de crestere 

economica pentru anul 2021, la peste 6%. Insa, cresterea cererii interne, combinata 

cu factorii externi va conduce si la majorarea ratei inflatiei", spune 

analistul financiar. 

 

https://ziare.com/stiri/eveniment/scenariul-bnr-este-reducerea-graduala-a-dobanzilor-pentru-a-nu-destabiliza-cursul-valutar-si-stabilitatea-preturilor-1617699
https://ziare.com/bani/leu/
https://ziare.com/bani/financiar/
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In ceea ce priveste cursul de schimb euro/lei, peste 93% dintre participantii la 

sondajul intern din CFA Romania estimeaza o depreciere a leului in urmatoarele 

12 luni (comparativ cu valoarea actuala), nefiind inregistrat niciun raspuns de 

apreciere pentru leu. 

 

"Astfel valoarea medie a anticipatiilor pentru orizontul de 6 luni este de 4,9653, in 

timp ce pentru orizontul de 12 luni valoarea medie a cursului prognozat este 

5,0183 lei pentru un euro", estimeaza analistii. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Se caută stagiari: Companiile au pus la bătaie aproape 400 de poziţii de 

internship, cele mai multe în HR, contabilitate, vânzări, IT şi inginerie 

Sezonul absolvirilor corespunde cu sezonul oportunităţilor de internship pentru 

studenţi sau proaspeţi absolvenţi, în contextul în care tot mai multe companii 

deschid poziţii pentru stagiari în această perioadă, cele mai multe dintre ele în 

domenii precum HR, contabilitate, vânzări, IT şi inginerie, notează o analiză a 

platformei de recrutare BestJobs. 

“Pentru studenţi, internship-ul reprezintă o oportunitate de a adăuga experienţă la 

CV, de a se familiariza cu domeniul în care şi-au făcut studiile şi de a observa 

dinamica activităţii în cadrul unei companii. Numai în ultima lună, nivelul 

aplicărilor au fost de 10 la 1. Mai exact, 10 candidaţi se bat, în medie, pentru 

fiecare poziţie de internship deschisă, conform datelor înregistrate în ultima lună în 

platformă”, spun reprezentanţii BestJobs. 

În luna Iunie, companiile au deschis pe platformă aproape 400 de poziţii de 

internship, o parte dintre ele vizând poziţii în marketing şi producţie, alături de 

programe de internship 360, menite să familiarizeze stagiarii cu mai multe arii 

dintr-o companie, precum Consumer Experience, Key Accounts, Brand Retail, 

Commercial Strategy, Call Center & Remote Activation, IT, Manufacturing, HR, 

Marketing & Digital. 
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Companiile care au creat cea mai mare competiţie între candidaţi, conform 

numărului de aplicări din ultima lună, au fost Unicredit (Bucureşti), Enel 

(Bucureşti şi Timişoara), PayU (Bucureşti), Thales Systems România (Bucureşti) 

şi Yazaki Component Technology SRL (Timişoara). 

Oraşele în care studenţii au avut parte de cele mai multe oportunităţi de înrolare 

într-un program de internship au fost Bucureşti, Timişoara, Constanţa, Arad şi Iaşi. 

Poziţii disponibile sunt şi în localităţi precum Gearmata, Vălenii de Munte, Urlaţi, 

Agigea şi Vatra Dornei, arată datele BestJobs. 

Majoritatea programelor de internship disponibile au câte 2 sau 3 poziţii deschise, 

iar 10% dintre ele oferă peste 20 de locuri în companie. 

Pe lângă stagiile care urmăresc doar instruirea colegilor temporari cu privire la 

activităţile operaţionale ale companiei şi nu cer cunoştinţe în afara celor de bază, 

unele programe de internship au avut şi anumite criterii de selecţie, cum ar fi 

cunoaşterea unei limbi străine, cele mai căutate fiind engleza, franceza, germana şi 

italiana. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Bucureştiul, pe locul 67 în lume între oraşele potrivite pentru antreprenori. 

Capitala stă bine la creditarea IMM-urilor şi la nivelul de taxare, dar prost la 

birocraţie şi la sprijinul oferit de stat în era COVID-19 

Pentru analiză au fost luate în calcul câteva zeci de indicatori din patru domenii – 

infrastructură, digitalizare, import/export şi finanţare. 

Capitala stă bine la creditarea IMM-urilor şi la nivelul de taxare, dar prost la 

birocraţie şi la sprijinul oferit de stat în era COVID-19 ♦ Pe primele locuri în lume 

sunt Londra, New York şi San Francisco. 

Bucureştiul este al 67-lea cel mai bun oraş din lume pentru antreprenori, fiind 

devansat de Budapesta, Praga şi Varşovia, arată un clasament al platformei de 

comerţ online Oberlo.  
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Capitala Poloniei, cea mai dezvoltată economie din regiunea Europei Centrale şi de 

Est, este şi cel mai bine poziţionată, pe locul 47 dintr-un total de 75 de urbe. De 

altfel, această ţară are chiar două oraşe în top, Cracovia fiind şi ea cu şapte locuri 

mai jos. 

Clasamentul „Top Cities for Entrepreneurial Success“ („Cele mai bune oraşe 

pentru ca antreprenorii să aibă succes“) cuprinde urbele care oferă condiţiile 

propice de dezvoltare pentru oamenii de afaceri. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 ANRE: Peste jumătate dintre consumatorii de energie sunt în piaţa liberă; 

pentru ceilalţi, preţul creşte cu 3-13% 

Peste jumătate dintre clienţii casnici de energie electrică se află în piaţa 

concurenţială la finalul lunii iunie, iar pentru ceilalţi preţurile energiei active vor 

creşte cu 3-13% de la 1 iulie, a afirmat, luni, Zoltan Nagy-Bege, vicepreşedintele 

Autorităţii Naţionale de Reglementare în Energie (ANRE), într-o conferinţă de 

specialitate, conform Agerpres. 

 

De la 1 ianuarie 2021 au fost eliminate preţurile reglementate. La acel moment, din 

cei 8,9 milioane de consumatori, circa 3 milioane erau deja cu contracte noi 

semnate, deci o treime din consumatori. 

 

"În primele cinci luni ale acestui an, alţi 1,3 milioane consumatori au semnat un 

contract concurenţial, am ajuns la o pondere de 48%. Având în vedere că suntem la 

finalul lunii iunie şi avem o medie de 200-250.000 de noi contracte, deja putem 

spune că la finalul lunii iunie avem peste jumătate din consumatorii casnici din 

România cu un contract concurenţial semnat", a arătat Negy-Bege. 

Regula a fost ca cei care nu au semnat un contract concurenţial să li se aplice un 

preţ de serviciu universal, valabil până la finalul lunii iunie. 

 

"Furnizorii aveau obligaţia ca în mai şi iunie să trimită noi informări şi să 

comunice preţul de la 1 iulie, pentru cei care până la acea dată nu trec în piaţa 

concurenţială.  
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Preţurile sunt în creştere, atât pe pieţele angro, cât şi pe cele cu amănuntul. Pentru 

cei patru mari furnizori de ultimă instanţă, de la 1 iulie, va fi o creştere între 3 şi 

13%, vorbim strict de preţul energiei", a precizat oficialul ANRE, prezent la 

conferinţa "Energia postcoronavirus", organizată de Profit.ro. 

 

Nagy-Bege a mai arătat că, încă din 2019, ţara noastră se confruntă cu un deficit de 

energie electrică şi am devenit importator net, ceea ce se manifestă din ce în ce mai 

acut. 

 

"România şi-a asumat decarbonarea, trebuie să mergem pe acest drum, vedem că 

unele condiţii din piaţă ne forţează să facem acest pas. Acum un certificate de CO2 

costă peste 50 de euro", a completat el. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Aproape 60% dintre români spun că ar vota cu un partid naționalist / Cum 

se schimbă cifrele în ipoteza în care un astfel de partid ar propune apropierea 

de Rusia sau ieșirea din UE 

 

Sondaj interese nationale vs. UE 

Aproximativ 60% dintre români spun că ar vota un partid naționalist care 

promovează valorile religioase și susține familia tradițională, dar doar puțin peste o 

treime dintre aceștia ar mai vota cu un astfel de partid dacă ar propune ieșirea 

României din UE, potrivit unui sondaj INSCOP. 

 

 

https://www.inscop.ro/iunie-2021-neincrederea-publica-vest-vs-est-ascensiunea-curentului-nationalist-in-era-dezinformarii-si-fenomenului-stirilor-false-partea-a-ii-a-capitolul-2-national-vs-european-tend/
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-06-28-24885986-46-sondaj-interese-nationale.jpg
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Astfel, potrivit sondajului de opinie intitulat ”Neîncrederea publică: Vest vs. Est, 

ascensiunea curentului naționalist în era dezinformării și fenomenului știrilor false” 

– Partea a II-a, 59,5% din populație ar vota un partid naționalist care promovează 

valorile religioase și susține familia tradițională. Dintre cei care ar vota cu un 

partid naționalist, doar 21% (ceea ce reprezintă 12% din totalul populației) ar mai 

vota cu un asemenea partid dacă ar propune o apropiere de Rusia, 35% (ceea ce 

reprezintă 21% din totalul populației) ar mai vota cu un asemenea partid dacă ar 

propune ieșirea României din UE și 25% (ceea ce reprezintă 15% din totalul 

populației) ar mai vota cu un asemenea partid dacă ar propune restrângerea 

drepturilor minorităților naționale. 

Sondajul de opinie, realizat în perioada 1 – 15 iunie 2021, este împărțit în trei 

capitole, cel de-al doilea capitol fiind dedicat măsurării disponibilității românilor 

de a vota un partid naționalist, precum și a aderenței pe care o au o serie de 

elemente de agendă eurosceptică și naționalistă. 

”Procentul celor care cred că România trebuie să își apere interesele naționale chiar 

dacă riscă să își piardă statutul de mebru al UE rămâne similar cu cel rezultat din 

cercetarea din luna martie (64%). Interpretarea acestui grup masiv de populație ca 

fiind adeptul unor opțiuni naționaliste trebuie însă nuanțată. Cercetarea sociologică 

a inclus o întrebare filtru prin care am măsurat exclusiv opinia acestui grup, iar 

rezultatele arată că două treimi dintre aceștia, deși sunt adepții apărării intereselor 

naționale, cred că ieșirea României din Uniunea Europeană ar afecta interesele 

naționale ale țării noastre. 

Aparenta disonanță scoate în evidență faptul că majoritatea românilor consideră că 

dacă restul țărilor europene își urmăresc și propriile interese naționale, este legitim 

ca și românii să își dorească același lucru pentru țara lor. Există însă o 

conștientizare rațională clară a faptului că ieșirea din UE ar afecta interesele 

naționale și că dezvoltarea economică a țării are cele mai bune perspective în 

interiorul Uniunii”, a explicat Remus Ștefureac, președinte Strategic Thinking 

Group. 

 Sondajul de opinie ”Neîncrederea publică: Vest vs. Est, ascensiunea 

curentului naționalist în era dezinformării și fenomenului știrilor false” –  
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Partea a II-a a fost realizat de INSCOP Research în parteneriat cu Verifield 

la comanda think-tank-ului STRATEGIC Thinking Group în cadrul unui 

proiect de cercetare sprijinit de The German Marshall Fund of the United 

States – și finanțat de Black Sea Trust for Regional Cooperation prin True 

Story Project. Datele au fost culese în perioada 1 -15 iunie 2021, metoda de 

cercetare fiind interviu prin intermediul chestionarului. Datele au fost culese 

prin metoda CATI (interviuri telefonice), volumul eșantionului multistadial 

stratificat fiind de 1100 de persoane, reprezentativ pe categoriile socio-

demografice semnificative (sex, vârstă, ocupație) pentru populația 

neinstituționalizată a României, cu vârsta de 18 ani și peste. Eroarea maximă 

admisă a datelor este de ± 2.95 %, la un grad de încredere de 95%. 

Reguli europene vs. interese naționale 

28% dintre români sunt de părere că, în calitate de stat membru, România trebuie 

să respecte regulile Uniunii Europene, chiar și atunci când îi sunt afectate 

interesele naționale (față de 31,9% în martie). 64,8% consideră că România trebuie 

să își apere interesele naționale atunci când sunt în dezacord cu regulile Uniunii 

Europene, chiar dacă riscă să își piardă poziția de stat membru al UE (față de 

64,2% în martie). 7,2% nu știu sau nu răspund. 

Analiza socio-demografică: respondenții din urbanul sub 90.000 de locuitori 

consideră într-o măsură mai mare decât restul populației că România trebuie să își 

apere interesele naționale atunci când sunt în dezacord cu regulile Uniunii 

Europene, chiar dacă riscă să își piardă poziția de stat membru al UE. 

Tinerii sub 30 de ani și persoanele care declară că reușesc din punct de vedere al 

venitului lunar să aibă tot ce le trebuie sunt de părere că, în calitate de stat membru, 

România trebuie să respecte regulile Uniunii Europene, chiar și atunci când îi sunt 

afectate interesele naționale. 

Potențiala ieșire din UE a României 

Din cei 64,8% care consideră că România trebuie să își apere interesele naționale 

atunci când sunt în dezacord cu regulile Uniunii Europene, chiar dacă riscă să își 

piardă poziția de stat membru al UE, 64,5% cred că ieșirea din UE ar afecta 

interesele naționale ale țării noastre, ceea ce reprezintă aproximativ 42% din totalul 
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eșantionului/populației. 29,4% (19% din total eșantion) cred că ieșirea din UE nu 

ar afecta interesele naționale. Ponderea non-răspunsurilor este de 6,1%. 

Analiza socio-demografică: Persoanele cu vârsta sub 30 de ani, locuitorii din 

București și din regiunea Nord Est consideră într-o proporție mai mare decât media 

că ieșirea din UE ar afecta interesele țării noastre. Sunt de părere că ieșirea din UE 

nu ar afecta interesele țării noastre cu precădere: persoanele cu vârsta între 30 și 44 

de ani, persoanele din mediul rural și gulerele albastre. 

Dezvoltarea economică viitoare: în UE sau în afară 

Afirmația ” În viitor, România s-ar dezvolta mai bine economic dacă ar fi în 

interiorul Uniunii Europene” întrunește acordul a 62,9% dintre cei intervievați. 

27% consideră că ”în viitor, România s-ar dezvolta mai bine economic dacă ar fi în 

afara Uniunii Europene”, iar 10,1% nu știu sau nu răspund. 

Analiza socio-demografică: Tinerii, cei cu educație superioară, locuitorii din 

regiunea Nord Est și București Ilfov sunt de acord într-o proporție mai mare decât 

media cu afirmația ” În viitor, România s-ar dezvolta mai bine economic dacă ar fi 

în interiorul Uniunii Europene”. Sunt de acord cu afirmația ”în viitor, România s-ar 

dezvolta mai bine economic dacă ar fi în afara Uniunii Europene” mai ales cei care 

declară că venitul lunar nu le ajunge nici pentru strictul necesar. 

Intenția generică de vot pentru un partid naționalist 

59,5% dintre români ar vota un partid naționalist, care promovează valorile 

religioase și susține familia tradițională. 34,8% declară că nu ar vota un astfel de 

partid. 

Analiza socio-demografică: Ar fi înclinați să voteze pentru un partid naționalist, 

care promovează valorile religioase și susține familia tradițională în special gulere 

albastre, locuitorii din regiunile Sud Muntenia, Sud Vest Oltenia și Sud Est și 

persoanele care declară că venitul lunar nu le ajunge nici pentru strictul necesar. 

Cei care declară că nu ar vota cu un astfel de partid sunt cu precădere: persoane cu 

educație superioară și gulere albe. 
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Partid naționalist – propuneri ieșire din UE 

Dintre cei 59,5% care declară că ar vota un partid naționalist, 35,5% (ceea ce 

reprezintă 21% din totalul eșantionului/populației) și-ar menține opțiunea dacă un 

astfel de partid ar propune măsuri și politici care ar putea determina ieșirea 

României din Uniunea Europeană și 60% (ceea ce reprezintă 36% din totalul 

eșantionului/populației) nu ar mai vota pentru un partid naționalist. 4% nu știu sau 

nu răspund 

Analiza socio-demografică: Cei care și-ar menține opțiunea de vot pentru un partid 

naționalist, care ar propune măsuri și politici care ar putea determina ieșirea 

României din Uniunea Europeană sunt mai ales persoane cu vârsta între 45 și 59 de 

ani, care declară că veniturile nu le ajung nici pentru strictul necesar. 

Partid naționalist – apropiere de Rusia 

Dintre cei 59,5% care declară că ar vota un partid naționalist, 21,3% (ceea ce 

reprezintă 12% din totalul eșantionului/populației) și-ar menține opțiunea dacă un 

astfel de partid ar propune o apropiere față de Rusia și 74,9% (ceea ce reprezintă 

45% din totalul eșantionului/populației) nu ar mai vota cu un astfel de partid. 3,8% 

nu știu sau nu răspund 

Analiza socio-demografică: Cei care și-ar menține opțiunea de vot pentru un partid 

naționalist ce ar propune o apropiere față de Rusia sunt mai ales persoane cu vârsta 

până în 30 de ani și care au conturi pe Tik Tok 

Partid naționalist – restrângere drepturi minorități 

Dintre cei 59.5% care declară că ar vota un partid naționalist, 25% (ceea ce 

reprezintă 15% din totalul eșantionului/populației) și-ar menține opțiunea dacă un 

astfel de partid ar propune restrângerea drepturilor minorităților și 70,5% (ceea ce 

reprezintă 42% din totalul eșantionului/populației) nu ar mai vota cu un partid 

naționalist. 4,4% nu știu sau nu răspund 

Analiza socio-demografică: Cei care și-ar menține opțiunea de vot pentru un partid 

naționalist ce ar propune restrângerea drepturilor minorităților sunt mai ales 

persoane cu studii primare, din regiunile Centru și Sud Vest Oltenia.  
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Și-ar schimba opțiunea mai ales respondenții din urbanul mare, locuitori ai 

regiunilor București Ilfov și Vest. 

Ierarhie interese naționale 

Respondenții au fost întrebați care cred că sunt primele trei interese naționale ale 

României dintr-o listă predefinită. Luând în considerare doar prima alegere făcută, 

raportată la totalul eșantionului, pe primul loc în ierarhia intereselor naționale se 

situează dezvoltarea economiei (32,6%). 

Urmează întărirea rolului României în UE (24), dezvoltarea infrastructurii de 

transport (11,9%), protejarea grupurilor de populație vulnerabile (7,7%), întărirea 

capcității militare (6,8%), păstrarea valorilor naționale românești (6,6%), 

dezvoltarea relațiilor economice cu China sau Rusia (6%) și naționalizarea 

resurselor naturale (4,4%). 

90,6% dintre cei chestionați cred că România trebuie să protejeze drepturile 

minorităților etnice de pe teritoriul său (față de 87,2% în martie), 7,7% sunt de 

părerea contrarie (față de 11% în martie), iar 1,8% nu știu sau nu răspund. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Guvernul ar putea amana din nou inscrierea Rosiei Montane pe lista 

UNESCO. Reactia premierului Florin Citu UPDATE 

In 24 iulie 2021, Comitetul Patrimoniului Mondial ar urma sa decida inscrierea 

Peisajului Minier Rosia Montana pe lista UNESCO. Zona localitatii a fost 

declarata in 2016 sit istoric de categoria A, respectiv de importanta nationala. 

 

UPDATE Premierul Florin Citu a declarat, luni, ca deocamdata nu s-a luat o 

decizie cu privire la Rosia Montana, urmand ca discutiile sa se reia la viitoarea 

sedinta a coalitiei de guvernare. "Rosia Montana s-a discutat. Inca nu s-a luat o 

decizie. Vom discuta din nou la urmatoarea sedinta de coalitie", a spus Citu, la 

Parlament, dupa sedinta coalitiei. 

 

 

https://ziare.com/rosia-montana/
https://ziare.com/rosia-montana/unesco-stiri/
https://ziare.com/florin-citu/
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Vicepremierul Dan Barna, copresedinte USR PLUS, a subliniat luni ca 

formatiunea lui sustine in continuare listarea dosarului Rosiei Montana in 

patrimoniul UNESCO si ca va mentine acest punct de vedere si in cadrul coalitiei, 

chiar daca va exista o propunere alternativa. 

 

Textul initial: Comunitatea Declic l-a intrebat pe Dacian Ciolos, copresedinte USR 

PLUS, despre soarta dosarului Rosia Montana la UNESCO. Europarlamentarul 

sustine ca soarta dosarului va fi discutata in coalitie luni dumpa-amiaza. 

 

"Va fi o discutie azi in Coalitia de Guvernare pe tema dosarului Rosia Montana la 

UNESCO. Pozitia USRPLUS e clar impotriva retragerii dosarului Rosia Montana 

de la UNESCO. Inteleg ca premierul Citu tine foarte mult la aceasta retragere si la 

a restrange cererea de protectie UNESCO doar pentru minele romane, ceea ce e un 

pic absurd. Nu poti sa spui ca dai jos tot dealul si sa protejezi totusi minele din 

interiorul dealului. (...) Noi in coalitie evident ne opunem retragerii, insa se pare ca 

iarasi suntem singuri. Si UDMR-ul sustine pozitia PNL. Noi am tot explicat ca 

protectia sitului respectiv este data de legislatia nationala, nu de UNESCO. Deci nu 

pot folosi argumentul ca daca Rosia Montana intra in UNESCO, Romania pierde 

arbitrajul international cu compania miniera" a declarat Dacian Ciolos, 

copresedintele USR PLUS, potrivit Declic. 

Dezbateri in comisia UNESCO de la Parlament 

Despre includerea Rosiei Montane in Patrimoniul Mondial s-a discutat marti, 20 

iunie, si in comisia UNESCO a Parlamentului Romaniei. La discutii a fost prezent 

si primarul comunei Rosia Montana, Eugen Furdui, care a sustinut sa se propuna 

Comitetului Patrimoniului Mondial amanarea deciziei, din nou, in vederea 

reperimetrizarii sitului istoric, astfel incat pe viitor sa se poata exploata zacamantul 

de aur de aici. Primarul a fost sustinut puternic de senatorul PNL de Alba, Sorin 

Bumb. 

In prezent aproape toata suprafata localitatilor Rosia Montana si Corna este inclusa 

in categoria de sit istoric de importanta nationala. In final, dupa dezbateri aprinse 

intre unii parlmentari si reprezentantii Institutului National al Patrimoniului nu a 

fost luata nicio decizie. 

 

https://ziare.com/dan-barna/
https://ziare.com/usr/
https://ziare.com/dacian-ciolos/
https://ziare.com/stiri/retragere/
https://ziare.com/udmr/
https://ziare.com/pnl/
https://ziare.com/stiri/romania/
https://www.facebook.com/declic.ro/posts/3776975665747692
https://ziare.com/stiri/justitie/rosia-montana-a-castigat-definitiv-procesul-cu-anaf-pentru-tva-de-6-milioane-de-euro-1655833
https://ziare.com/rosia-montana/gabriel-resources/boc-i-ponta-acuza-i-de-gabriel-resources-ca-au-blocat-ilegal-proiectul-rosia-montana-1682153
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"Specialistii independenti ai UNESCO au recomandat inscrierea Peisajului Minier 

Rosia Montana in Lista Patrimoniului Mondial, dar si in Lista Patrimoniului 

Mondial in Pericol, si va fi al 17-lea dosar care va intra in dezbaterea Comitetului 

Patrimoniului Mondial UNESCO. Comisia parlamentara pentru UNESCO a initiat 

aceasta dezbatere, pentru ca rolul nostru este sa fim un element de echilibru si de 

dialog intre institutii. Deciziile Romaniei in raport cu UNESCO sunt, insa, 

exprimate oficial doar de Guvernul Romaniei!", se precizeaza intr-o comunicare 

publica a Comisiei UNESCO. 

 

Amanarea din 2018 

In iulie 2018, Romania, prin Guvernul PSD - ALDE, a solicitat amanarea inscrierii 

Rosiei Montana pe lista situarilor culturale pana dupa pronuntarea unei hotarari in 

procesul de arbitraj dintre Romania si compania canadiana Gabriel Resources. La 

inceputul anului 2020, Guvernul PNL a revenit cu solicitarea initiala, dar sesiunea 

din 2020 a fost amanata din cauza pandemiei. 

 

Propunerile care trebuiau discutate anul trecut, printre care si inscrierea "Peisajului 

Minier Rosia Montana" pe lista Patrimoniului Mondial UNESCO, vor fi analizate 

in sesiunea din 2021, programata in Fuzhou (China) in perioada 16 - 31 iulie. 

Potrivit unui comunicat oficial, incepand cu 24 iulie, Comitetul Patrimoniului 

Mondial va incepe sa inscrie site-uri nominalizate pe lista UNESCO, incepand cu 

nominalizarile care nu au putut fi analizate anul trecut. 

 

Centrul Patrimoniului Mondial UNESCO a recomandat inca din luna mai 2018 ca 

ca situl "Minele de aur romane de la Rosia Montana" sa fie inclus in Lista 

Patrimoniului Mondial si in Lista Patrimoniului Mondial in Pericol. Decizia, 

semnata de directorul Centrului, Mechtild Rossler, a fost luata la recomandarea 

organului consultativ, Consiliul International al Monumentelor si Siturilor 

(ICOMOS). 

 

 

https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/alde/
https://ziare.com/rosia-montana/gabriel-resources-stiri/
https://ziare.com/alegeri/alegeri-locale-2020/povestea-lui-tica-darie-tanarul-de-28-de-ani-care-vrea-sa-readuca-la-viata-rosia-montana-cum-a-reintrodus-in-cateva-zile-autobuzul-pentru-calatori-1627544
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Principala justificare este aceea ca << bunul este amenintat de un pericol dovedit, 

precis si iminent, susceptibil sa duca la o pierdere semnificativa de autenticitate 

istorica si de semnificatie culturala >> . 

(Sursa: ziare.com) 

 

 DOCUMENT Avertisment MAE: România, în fața unui risc foarte ridicat de 

noi proceduri de infringement. Ce amenzi ar putea primi de la Bruxelles 

România se află în fața unui "risc foarte ridicat de declanșare de noi proceduri de 

infringement" pentru netranspunerea unor directive UE, se arată într-un 

Memornadum MAE, care va fi dicutat marți în ședința de Guvern. "În lunile iunie-

august a.c., expiră termenele de transpunere pentru 15 directive care ar trebui 

transpuse prin 12 proiecte de lege și prin 4 proiecte de ordonanțe de urgență. 

Respectivele proiecte nu au fost încă înaintate Guvernului spre 

aprobare/adoptare.", atenționează MAE. 

Guvernul are pe agenda ședinței de marți un Memorandum cu tema: Aprobarea 

Planului anual de transpunere a directivelor UE-2022, inițiat de Bogdan Aurescu, 

ministrul Afacerilor Externe, care atenționează asupra pericolului foarte mare 

pentru declanșarea în următoarea perioadă a unor noi proceduri de infringement. 

 

CITEȘTE AICI INTEGRAL MEMORANDUMUL MAE. 

 

Peste 50 de Directive UE restante ar trebui transpuse rapid în legislație 

 

În document, MAE atenționează că "sunt 53 de Directive UE în care termenele de 

transpunere în legislația națională: 

- fie s-au împlinit și, în majoritatea cazurilor, Comisia a inițiat proceduri de 

infringement împotriva statului român, 

- fie se împlinesc în 2021. 

 

Transpunerea celor 53 de directive (..) constituie o prioritate absolută. 

 

https://sgg.gov.ro/1/proiectele-de-acte-normative-care-ar-putea-fi-incluse-in-sedinta-guvernului-romaniei-din-29-06-2021/
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-06-28-24887318-0-memo-mae.pdf


CNSLR Fratia |  Revista Presei 29 iunie 2021 40 

 

Semnalăm faptul că, în lunile iunie-august a.c., expiră termenele de 

transpunere pentru 15 directive care ar trebui transpuse prin 12 proiecte de 

lege și prin 4 proiecte de ordonanțe de urgență. Respectivele proiecte nu au 

fost încă înaintate Guvernului spre aprobare/adoptare. 

 

În acest context, există un risc foarte ridicat de declanșare de noi proceduri de 

infringement pentru netranspunerea în termen a celor 15 directive.", se arată în 

Memorandum. 

Ce amenzi poate propune Comisia Europeană împotriva României pentru 

neimplementarea Directivelor UE 

 

În Memorandum se mai arată că în prezent, în ceea ce privește România, 

cuantumul sancțiunilor pe care Comisia le poate propune CJUE (n.a Curtea 

Europeană de Justiție) este următorul: 

 - suma forfetară de minimum 1.643.000 euro, 

 - penalități între 1.985 și 119.125 euro pe zi de întârziere după 

pronunțarea hotărârii instanței UE. 

CJUE este cea care decide cu privire la cuantumul sancțiunilor. Instanța UE poate 

impune statului membru vizat sancțiuni, în limita valorii indicate de Comisie. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Cîţu: România vinde vaccin anti-COVID mai multor ţări; pentru 

Danemarca - un milion de doze 

Premierul Florin Cîţu a precizat luni că România vinde vaccin anti-COVID-19 mai 

multor ţări, Danemarca urmând să primească un milion de doze. 

 

El a fost întrebat cu privire la dozele de vaccin anti-COVID-19 care urmează să 

expire. 
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"Avem aceste statistici. O parte dintre doze au fost exportate. Nu dintre cele care 

urmau să expire acum pe 30, poate şi din cele care urmau să expire acum pe 30, dar 

există o analiză a tuturor, avem un contact cu mai multe ţări pentru a exporta, 

pentru a dona. În fiecare zi primim cereri. Ştiţi foarte bine că în Danemarca o să 

trimitem mai multe. În Danemarca vindem. Vindem în mai multe ţări. Cred că un 

milion de doze în Danemarca. Ministerul Sănătăţii are toate cifrele", a spus Cîţu. 

 Este vorba de vaccin Pfizer, care va fi vândut la preţul de achiziţie. 

 

"Când a fost făcută strategia pentru UE, toate ţările au avut aceeaşi strategie. S-au 

contractat mai multe pentru că trebuia să ajungem în acelaşi moment în care 

vindeam în alte ţări şi strategia este de a vinde la preţul de achiziţie", a afirmat 

premierul. 

 

Ţinta vaccinării, potrivit şefului Guvernului, este eliminarea pandemiei. 

 

"Am atins cea mai importantă ţintă. Ştiţi foarte bine că ieri, în Bucureşti, în 24 de 

ore nu a fost nicio persoană infectată. Ţinta vaccinului este aceea de a elimina 

pandemia şi ţinta este atinsă", a declarat premierul.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 La un an și JUMĂTATE de la izbucnirea pandemiei, cu MII de morți 

raportați retroactiv, Comisia Europeană DONEAZĂ României roboți de 

dezinfecție 

Șapte spitale din România au primit roboți, donați de Comisia Europeană, pentru a 

dezinfecta camerele pacienților, sprijinind, astfel, reducerea și stoparea răspândirii 

infecției cu coronavirus. Robotul poate fi folosit de la distanță, prin intermediul 

unei aplicații mobile. 

Potrivit unui comunicat transmis luni de reprezentanța Comisiei Europene în 

România, spitale din București, Constanța și Oradea beneficiază de capacitatea 

acestor roboți de a dezinfecta o cameră de spital de mărime standard într-un timp 

foarte scurt, de aproximativ 15 minute. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/spital_2033.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/comisia-europeana_2302.html
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Roboții utilizează lumina ultravioletă. O singură încărcare a unei unități permite 

dezinfectarea a peste 18 camere. 

Robotul cu nr. 100, din cei 200 achiziționați de Comisia Europeană, este utilizat 

pentru dezinfecție la Spitalul Clinic de Urgență „Bagdasar-Arseni” din București. 

Roboții de dezinfecție au ajuns sau vor ajunge în curând în 22 de alte state membre 

UE. 

Obiectivul este de a asigura un mediu steril în spitale fără a expune personalul la 

riscuri nenecesare. Deoarece este vorba de un proces fizic și nu unul ce folosește 

dezinfectanți chimici, acesta este mult mai sigur pentru personalul spitalicesc, 

având în vedere că acesta nu mai trebuie astfel să mânuiască, transporte sau să 

depoziteze produse chimice toxice, periculoase sau corozive, potrivit sursei citate. 

Personalul de curățenie poate opera robotul de la distanță, prin intermediul unei 

aplicații mobile, iar operațiunea poate fi inițiată din exteriorul camerei ce urmează 

a fi dezinfectată, astfel încât nici un lucrător din domeniul sanitar nu este prezent în 

timpul procesului. 

Roboții sunt furnizați de compania daneză UVD Robots, care a câștigat o 

procedură de achiziții publice în regim de urgență. Ei fac parte din efortul Comisiei 

Europene de a pune la dispoziția statelor membre echipamente utile și necesare în 

gestionarea pandemiei. 

12 milioane de euro sunt disponibile, în total, prin intermediul Instrumentului de 

sprijin de urgență, pentru achiziționarea a peste 200 de roboți. 

Și alte spitale din România, care tratează pacienți cu COVID-19, care sunt 

interesate, pot să se înscrie pe site-ul 

https://ec.europa.eu/eusurvey/runner/disinfection_robots pentru a primi roboți de 

dezinfecție, stocul fiind limitat. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Uniunea Europeană a stabilit obiectivele de mediu pentru România și restul 

statelor: economia ar putea să fie afectată 

Cele 27 de state membre ale Uniunii Europene au aprobat luni, cu o singură 

abţinere, cea a Bulgariei, textul legislativ prin care ţintele de reducere a emisiilor 

de gaze cu efect de seră devin obligatorii din punct de vedere juridic, în timp ce 

Comisia Europeană pregăteşte un pachet consistent de politici menite să combată 

schimbările climatice, relatează Reuters, arată Agerpres. 

Acordul statelor membre survine după ce plenul Parlamentului European a dat joi 

undă verde angajamentului Uniunii Europene de a atinge neutralitatea climatică 

până în anul 2050, adică să nu emită mai multe gaze cu efect de seră decât poate 

absorbi, şi să-şi reducă emisiile nete de CO2 cu cel puţin 55% în anul 2030 faţă de 

1990. 

Miniştrii celor 27 de state membre au aprobat luni legea ce cuprinde acest 

angajament, cu excepţia reprezentantului Bulgariei, care s-a abţinut. 

''Compromisul final nu reflectă suficient poziţia noastră naţională'', a declarat un 

purtător de cuvânt al guvernului de la Sofia, fără alte explicaţii. 

Legislaţia europeană necesară aplicării Pactului Verde european nu stabileşte 

obiective precise de reducere a emisiilor pentru fiecare ţară în parte, ci doar o ţintă 

globală la nivel comunitar, concesie făcută pentru a obţine consimţământul statelor 

cu economii încă intensive în carbon, precum Polonia, Ungaria sau Slovacia. 

În timp ce statele mai bogate vest-europene sunt în general favorabile unor politici 

de mediu mai dure, ele se lovesc de opoziţia ţărilor central şi est-europene, care 

atrag atenţia că economiile lor încă nu sunt suficient de competitive pentru a face 

faţă schimbărilor implicate de atingerea obiectivelor de mediu europene şi, prin 

urmare, au nevoie de finanţări pentru a putea susţine costurile generate de aceste 

transformări. 

Consecinţa compromisului legislativ la care s-a ajuns astfel va fi o revizuire a circa 

50 de norme legislative europene ce privesc diferite teme, precum comercializarea 

certificatelor pentru emisiile de CO2, impulsionarea folosirii vehiculelor electrice, 

fiscalitatea verde sau dezvoltarea tehnologiilor pe bază de hidrogen şi a noilor 

materiale mai sustenabile. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 29 iunie 2021 44 

 

Comisia Europeană va prezenta pe 14 iulie un pachet substanţial de politici menite 

să asigure atingerea ţintei diminuării emisiilor de CO2 în deceniul care se încheie 

în 2030. 

Vezi și: Analiză Dell Technologies: 'Transformarea digitală este cheia 

revenirii economice sustenabile' 

Textul legislativ adoptat luni de statele membre prevede şi crearea unui organism 

care să verifice coerenţa între obiectivele climatice şi politicile implementate 

pentru a le atinge, precum şi a unui mecanism de tip bugetar prin care vor fi 

calculate emisiile totale pe care le va putea produce UE în perioada 2030-2050 

conform ţintelor stabilite. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Comisia Europeană: Noile norme privind TVA la comerţul electronic intră 

în vigoare pe 1 iulie; este eliminată scutirea de TVA la bunurile sub 22 euro 

importate din afara UE 

Noile norme privind taxa pe valoarea adăugată (TVA) pentru cumpărăturile online 

vor intra în vigoare la 1 iulie, indiferent dacă achiziţiile au loc de comercianţi din 

interiorul sau din afara UE, potrivit unui comunicat al Comisiei Europene. 

Una dintre schimbări se referă la suspendarea scutirii de TVA pentru bunurile sub 

22 de euro importate din afara UE. 

Modificările au ca scop asigurarea unor condiţii de concurenţă mai echitabile 

pentru toate societăţile, simplificarea comerţul electronic transfrontalier şi o mai 

mare transparenţă pentru cumpărătorii din UE în ceea ce priveşte preţurile şi 

opţiunile pe care le au la dispoziţie. 

Sistemul de TVA al UE a fost actualizat ultima dată în 1993 şi nu a ţinut pasul cu 

creşterea în amploare a comerţului electronic transfrontalier, care a transformat 

sectorul comerţului cu amănuntul în ultimii ani. 

Pandemia de COVID-19 a accelerat şi mai mult expansiunea comerţului online cu 

amănuntul şi a subliniat încă o dată necesitatea unei reforme pentru a se asigura că 

TVA-ul datorat pentru vânzările online este plătit ţării în care se află consumatorul. 

https://www.stiripesurse.ro/analiza-dell-technologies-transformarea-digitala-este-cheia-revenirii-economice-sustenabile_1858939.html
https://www.stiripesurse.ro/analiza-dell-technologies-transformarea-digitala-este-cheia-revenirii-economice-sustenabile_1858939.html
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Noile norme vor intra în vigoare la 1 iulie şi vor afecta vânzătorii şi 

pieţele/platformele online, atât din interiorul, cât şi din afara UE, operatorii poştali 

şi curierii, administraţiile vamale şi fiscale, precum şi consumatorii. 

Ce se schimbă? 

- în cadrul sistemului actual, bunurile cu o valoare mai mică de 22 de EUR 

importate în UE de către societăţi din afara UE sunt scutite de TVA. Începând de 

joi, această scutire este suspendată, astfel încât TVA să fie percepută pentru toate 

bunurile care intră în UE - la fel ca în cazul bunurilor vândute de întreprinderile din 

UE. Studiile şi experienţa au arătat că această scutire este utilizată în mod abuziv, 

vânzătorii lipsiţi de scrupule din afara UE etichetând greşit transporturile de 

bunuri, de exemplu telefoanele inteligente, pentru a beneficia de scutire.Această 

lacună le permite societăţilor respective să submineze concurenţii din UE şi 

reprezintă o fraudă estimată la 7 miliarde EUR pe an în detrimentul bugetelor din 

UE, ceea ce duce la o sarcină fiscală mai mare pentru alţi contribuabili. 

 

- În prezent, vânzătorii online trebuie să fie înregistraţi în scopuri de TVA în 

fiecare stat membru în care au o cifră de afaceri care depăşeşte un anumit prag 

general, care variază de la o ţară la alta. De la 1 iulie, aceste praguri diferite vor fi 

înlocuite cu un prag comun la nivelul UE de 10 000 EUR iar dacă pragul este 

depăşit, TVA trebuie plătită în statul membru în care sunt livrate bunurile. 

Pentru a simplifica viaţa acestor societăţi şi pentru a le facilita vânzarea în alte 

state membre, comercianţii online se pot înregistra acum pe un portal electronic 

denumit „Ghişeul unic” unde îşi pot îndeplini toate obligaţiile în materie de TVA 

pentru vânzările lor în întreaga UE. Acest prag de 10 000 EUR se aplică deja din 

2019 pentru serviciile electronice vândute online. 

În loc să se confrunte cu proceduri complicate în alte ţări, societăţile se pot 

înregistra în propriul stat membru şi în propria lor limbă. Odată înregistrat, 

comerciantul cu amănuntul online poate notifica şi plăti TVA-ul la ghişeul unic 

pentru toate vânzările sale în UE printr-o declaraţie trimestrială. Ghişeul unic se va 

ocupa de transferarea TVA către statul membru respectiv. 
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- introducerea unui ghişeu unic pentru importuri destinat vânzătorilor din afara 

UE le va permite acestora să se înregistreze cu uşurinţă în scopuri de TVA în UE şi 

să se asigure că suma corectă reprezentând TVA ajunge la statul membru în care 

este exigibilă în cele din urmă. Pentru consumatori, aceasta înseamnă mult mai 

multă transparenţă: atunci când cumpăraţi de la un vânzător sau pe o platformă 

din afara UE înregistrată la ghişeul unic, TVA-ul ar trebui să facă parte din preţul 

pe care îl plătiţi vânzătorului. Aceasta înseamnă că nu mai există apeluri din partea 

serviciilor vamale sau de curierat prin care se solicită o plată suplimentară atunci 

când bunurile ajung în ţara dumneavoastră, deoarece TVA-ul a fost deja plătit. 

Societăţile din afara UE s-au înregistrat deja în număr mare la ghişeul unic pentru 

importuri, inclusiv cele mai mari pieţe online de la nivel mondial. 

Un „minighişeu unic” similar pentru TVA funcţionează deja cu succes din 2015 

pentru vânzările transfrontaliere de servicii electronice. Extinderea sa la vânzările 

online de bunuri va oferi şi mai multe avantaje comercianţilor cu amănuntul şi 

consumatorilor online din UE. Reforme similare au fost puse în aplicare şi 

funcţionează bine în alte jurisdicţii, cum ar fi Norvegia, Australia şi Noua 

Zeelandă. 

(Sursa: zf.ro) 

 


